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Csopak..., ...mert szeretem!

Húsz év Csopak szolgálatában
2003. július 15-én tette le a polgármesteri esküt
elõször, azóta már az ötödik ciklusát töltõ Ambrus
Tibor, Csopak polgármestere. Ez alkalomból
beszélgettünk vele az elmúlt húsz év emlékeirõl,
tapasztalatairól, tanulságairól.

– Húsz év alatt felnõ egy generáció. Ennyi idõ
alatt biztosan „bele lehet nõni” a polgármesteri
szerepbe és feladatkörbe. Hogyan foglalná össze
néhány mondattal ezt a folyamatot?

– Körülbelül úgy, ahogyan egy gyermek felne-

velését össze lehet foglalni. Minden új fejlõdési

ciklus új feladatokat és kihívásokat hoz magával,

amit még nem ismerünk, tehát folyamatosan tanul-

ni kell. Pont úgy, ahogy a gyermek minden fejlõdé-

si lépcsõfoka változásra ösztönzi a szüleit. Ez alatt

az idõ alatt ráadásul rengeteget változott maga az

önkormányzati törvény is, ezen belül a polgármester

szerepe, az önkormányzat feladatai, hatásköre.

Közben olyan események következtek be, ame-

lyekre senki nem számított, nem volt kész forgató-

könyv a kezelésére, például a koronavírus járvány,

vagy az orosz-ukrán háború, és az azzal együtt járó

gazdasági válság. Nem nagyon van lehetõség felké-

szülni a polgármesteri szerepre, feladatokra, nincs

olyan iskola, amely polgármesterképzõt mûködtet-

ne. Azonnal a mélyvízbe dobják a frissen megvá-

lasztott jelöltet, szinte rögtön döntéseket kell hoz-

nia, megfontoltan kommunikálni, közösségeket –

legyen az a hivatal, önkormányzati intézmény,

vagy civil szervezet – kell mûködtetnie, segítenie.

Az idõ, a tapasztalat, a rugalmasság és a határozott-

ság megfelelõ elegye talán az, ami polgármestert

farag az emberbõl.

(Folytatás a 2. oldalon)

Öt éve üzemel az Üdülõfalu és Kempingben a
konyha – több mint négyszáz emberre fõznek

Gál Tamás 2015-ben szerezte meg a mestersza-
kács képesítést. A Mandulavirág Óvoda élelme-
zésvezetõje 2017 októbere óta. Híve a tradicio-
nális, magyaros ételeknek, ezt próbálja a kony-
hában is bevezetni, mely 2018. június 30. óta
üzemel az Üdülõfalu és Kempingben.

Tizennégy éves korában fogalmazódott meg

benne legelõször, hogy szakács lesz. Az akkori ta-

nárai ellenezték mindezt, mert a tanulmányi ered-

ményei miatt szerintük õ ennél többre lett volna hi-

vatott. Édesanyja rendszeres kiváló fõzõként

ugyanakkor maximálisan támogatta, mert neki min-

dig az volt a vágya, hogy a Balaton partján üzemel-

tessen egy Tócsis-Lacipecsenye sütödét. Jó tanul-

mányi eredményeinek köszön-

hetõen az akkor nyíló magas

színvonalú Club Tihany-ba ke-

rült. Kiváló séfektõl, mesterem-

berektõl leste el a szakma forté-

lyait. Tamás, hogy még jobban

elkötelezve érezze magát a

szakma iránt, jelentkezett mes-

terképzésre. Mint mondja, ne-

héz volt megszerezni a képesí-

tést, hiszen mind elméletben,

mind pedig gyakorlatban kellõ-

képpen helyt kellett állnia. A

képzés idõtartama egy év volt,

sok mindent tanult ez alatt az

idõszak alatt.

(Folytatás a 7. oldalon)
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Húsz év Csopak szolgálatában
(Folytatás a címlapról)

– Hogyan kezdõdött a polgármesteri karrierje? Mi ösztönözte ar-
ra, hogy elinduljon a választásokon? 

– Az indulásra a barátaim kérésére szántam rá magam. 2003-ban

összeférhetetlenség miatt új polgármestert kellett választani Csopa-

kon. Én akkor vállalkozó voltam, és a képviselõ testület tagjaként

vállaltam részt a közösség ügyeinek az intézésében is. Egykori nya-

raló gyerekként szívvel-lélekkel kötõdtem Csopakhoz. Persze kötõd-

tem egzisztenciálisan is, a kialakult helyzet mindenképpen azt hozta

a számomra, hogy fel kellett adnom a vállalkozásomat, mert ha nem

én leszek polgármester, akkor várhatóan nem maradhatok kertészként

az önkormányzat partnere, de ha engem választanak meg, akkor sem.

Gyõzött a lokálpatriotizmus, indultam az idõközi választásokon, és

meg is nyertem, ahogy azóta minden ciklusban. Akkor is számtalan

elképzelésem volt arról, hogyan és mit lehetne jobban, másképp csi-

nálni, és azóta is egyik fejlesztési ötlet hozza magával a következõt.

– Mennyire igazolta az élet a döntését? Sikeresnek érzi-e magát
ebben a szerepben?

– Azt gondolom, hogy a többszöri újraválasztásom igazolja azt az

irányt, értékrendet, vezetõi attitûdöt, amit az elmúlt évek során felmu-

tattam. Vigyázok arra, hogy ne bízzam el magam, hiszen soha senki

nincs „készen”, az élet mindig hoz új és új helyzeteket, kihívásokat,

amelyeknek figyelemmel, tudatosan és felelõsségteljesen kell megfe-

lelni. Mindig tanulok újat, nincs olyan év, hogy egyszerûen, „rutinsze-

rûen” kellene mûködnünk. Úgy érzem, hogy polgármesterré az élet

formált. A napi feladatok, megoldandó helyzetek, az emberek, akikkel

kapcsolatba léptem. A „polgármesterség” inkább egy életforma, és

nem munka. Én már nem tudok úgy elmenni a boltokba, vagy akár a

gyógyszertárba, hogy ne ebben a minõségemben szólítsanak meg. A

nap 24 órája fogadóórává válik, különösen egy kis településen, ahol

szinte mindenki ismer mindenkit. Én már nem nyilvánulhatok meg

magánemberként, nem háborodhatok fel, ha kritika vagy támadás ér,

mert ezt a szerepet viszem magammal mindenhová. Közhely, de igaz,

hogy ez egy nonstop szolgálat. Ha hajnali két órakor árvíz van a falu-

ban, nem viselkedhetek magánemberként, aki békésen alszik tovább,

azonnal intézkedni kell. Egy kis közösség mindig többet kér egy pol-

gármestertõl, mint amennyit a hivatalos „munkaköri leírás” tartalmaz.

De ahhoz, hogy ebben a feladatkörben helyt tudjak állni, szükség volt

azokra a kollégákra a hivatalban, a képviselõkre, intézményvezetõkre,

akik szívvel-lélekkel támogatták a munkát Csopak mûködtetésében és

fejlesztésében. Köszönettel tartozom nekik ezért.

– Egy település sorsát, a helyi döntések meghozatalát meghatároz-
za az ország irányítása, nem lehet attól függetlenül cselekedni. Ho-
gyan sikerült a két szint közötti összhangot megteremteni?

– Nyilván a jogszabályi környezet az elsõdleges egy település irá-

nyításában, mûködtetésében, ennek alapos ismerete és használata

azonban tud kapukat nyitni az önálló, és a közösség szempontjából

fontos cselekvéseknek. Többször volt, hogy nem értettem egyet az

országos politika döntéseivel, így, ahol tudtam, helyben igyekeztem

– a képviselõtestülettel egyetértésben – olyan döntéseket hozni,

amely kifejezi a saját értékrendünket. Például, amikor meghiúsult a

határon túl élõ magyarok kettõs állampolgárságának lehetõsége meg-

hirdettük a „tiszteletbeli csopaki polgár” címet, amit végül 27 ország-

ból több, mint 5000 embernek ítéltünk oda, kifejezve ezzel a hazához

tartozásukat, megerõsítve magyar gyökereiket. Hasonló eset volt az

iskola „államosításával” szembeni ellenállásunk. Egy közösség szá-

mára nincs nagyobb veszteség, mint az iskola elvesztése, hiszen, ha

nem gondozzuk, fejlesztjük, akkor osztályok szûnhetnek meg egy idõ

után, végül a gyermekeink járhatnak Balatonfüredre iskolába. Akkor

felajánlottuk a református egyháznak is az iskolát, a tiszteletes úrral

szoros együttmûködésben vigyázunk azóta is az intézményre, ahová

egyre több gyermek jár. Így mégiscsak a miénk maradt az iskola.

– Mi az a terület, ami a szívéhez a legközelebb áll?
– Eredeti szakmám kertészmérnök, ezért a természeti környezet

szépsége, ápoltsága és védelme nagyon fontos a számomra, igyek-

szem szakértelemmel, felelõsen tenni érte. Csopakiként az épített

környezet, a falu öröksége, a Balaton-part érintetlensége – amennyi-

re errõl még beszélhetünk – szintén a szívügyem. Büszke vagyok ar-

ra, hogy mi nem adtuk el a Balaton-partot, egy négyzetmétert sem,

annak ellenére, hogy óriási nyomás nehezedett ránk. Ahogy felbuk-

kant egy-egy potenciális beruházó, vásárló, mi gyorsan valami más,

közösségi célú funkciót adtunk a területnek, mint például a sásliliom

bemutató, mezítlábas ösvény, madárles, fittness parkok és még sorol-

hatnám. Csak végig kell sétálni a parton. Ez persze egy soha véget

nem érõ küzdelem. Mindig igyekeztem a meglévõ adottságainkat a

lehetõ legjobban kihasználni. Itt van például a strand. Megörököltük,

nem túl nagy, nem is bõvíthetõ, hát akkor legyen egy „ékszerdoboz”,

legyen különleges, kiemelkedõ színvonalú. 

– Egy ilyen hosszú úton bizonyra voltak hullámhegyek és -völgyek egy-
aránt. Visszatekintve, hogy érzi, mivel volt a legnehezebb megküzdenie?

– Természetesen voltak komoly mélypontok is ez alatt a húsz év

alatt. Az egyik – szerintem a közösség szempontjából is a legfelkava-

róbb és rendkívül megosztó – konfliktus a régi háziorvosunkkal zajló

hosszadalmas és méltatlan pereskedés volt. Számomra az volt a legne-

hezebb, hogy jó néhány olyan eleme volt a történetnek, amit a közösség

nyugalma érdekében nem oszthattam meg senkivel, én nem tehettem

meg még azt, hogy valódi tényeket hozzak nyilvánosságra, velem szem-

ben viszont korlátlanul lehetett alaptalan vádakat, rágalmakat megfogal-

mazni.  De ez már a múlt, megküzdöttünk ezzel is a rendelkezésünkre

álló jogi eszközökkel. Egy fontos hozadéka mindenképpen volt ennek a

konfliktusnak, hogy új, fiatal, lelkes háziorvosa lett Csopaknak.

– És mire emlékszik a legszívesebben?
– Nagyon sok kellemes és szép emlékem van. Terveim szerint

egyébként hamarosan meg is osztom a csopaki közösséggel azokat az

eredményeket, amelyeket együtt és büszkén hangsúlyozom:

EGYÜTT – így nagy betûvel – a közös munkával értünk el az elmúlt

20 évben. Mindemellett persze, ha most hirtelen egy-két eseményt

említhetek: öröm volt segíteni megalakítani a Csopak táncegyüttest,

kísérni és támogatni a munkájukat, vagy ujjászervezni a fociklubot.

Kellemes események voltak a vállalkozók egyesületével szervezett

programok, kirándulások. Szerettem, és most is szeretek esküvõket,

honosítási szertartásokat tartani. Ez nem feladat, csak egy lehetõség a

polgármesterek számára.



• Ambrus Tibor polgármester tájékoztatást

adott a 2023. július 1-jétõl érvénybe lépõ

jogszabályváltozásokról. (védõnõ és hulla-

dékgazdálkodás)

• A Képviselõ-testület mérlegelési jogköré-

ben elutasította az Együtt Csopakért Civil

Egyesület „Csopak” névhasználatra vonat-

kozó kérelmét.

• A Testület a csopaki 0129/53 helyrajzi szá-

mú, „kivett helyi közút” megnevezésû in-

gatlan részterületének, valamint a 1709/4

helyrajzi számú, „kivett közút” megnevezé-

sû, 172 m2 nagyságú ingatlan teljes területé-

nek értékesítését elviekben támogatta azzal,

hogy a csopaki 0129/48 és 0129/49 hrsz.-ú

ingatlanok mindenkori tulajdonosa nyilat-

kozatban vállalja, hogy a csopaki 1717/1

hrsz.-ú közút határán nem létesít kerítést.

• A Képviselõ-testület a Beach Sport SE ké-

relmére engedélyezte a Csopak 167/5 hrsz-on

épülõ strandröplabda központ területére

mozgó büfékocsi, ideiglenesen telepítendõ

konténer és mobil wc elhelyezését a fõépí-

tész településképi véleménye alapján.

• A testület megbízta Szabó Mihályt a Plul

Malom malomkerék vízellátás biztosításá-

nak megoldásával, erre bruttó 400.000 Ft

összeget állapított meg.

• A Képviselõ-testület támogatta a Grillki-

rály Kft. kérelmét, mely szerint 2023. õszén

megrendezi a Csopak Községi Strand elõt-

ti parkolóban a Harcsa, Bor és Pálinka-

fesztivált.

Dr. Szántód Anita
jegyzõ

1 Csopak, Fecske utca 1. szám alatti 

„Fecskeház” lakások bérleti díja

800.- Ft/m2/hó – ÁFA mentes

2 Csopak, Kossuth utca 88. szám alatti 

parasztház bérleti díja

15.000.- Ft/hó – ÁFA mentes

3 Kultúrház bérlete 5.000.- Ft+ÁFA/nap (egyeztetéssel)

Plul malom gasztrocentrum (fõzõhely) - 15.000.- Ft+ÁFA/alkalom

- helyi civil szervezeteknek évente egy

alkalommal térítésmentes

4 Plul malom belépõdíj díjtalan

5 www.csopak.hu honlapon való megjelenés:

- szobakiadók

- vállalkozók

- borosgazdák, õstermelõk

(név, lakcím, elérhetõség)

- térítésmentes, akinek a befizetett adója

eléri vagy meghaladja a 30.000.- Ft ér-

tékhatárt

- térítésmentes, ha az elõzõ évi HIPA

befizetés meghaladta az 50.000.- Ft-ot.

- térítésmentes

6 Csopak Hírek hirdetés A/4 formátumú újság esetén

- 1/8 oldal 5.000.- Ft+ÁFA/hó

- 1/4 oldal 10.000.- Ft+ÁFA/hó

- 1/2 oldal 17.500.- Ft+ÁFA/hó

- teljes oldal 35.000.- Ft+ÁFA/hó

Kedvezmények:

3% - negyedéves megjelenés

5% - féléves megjelenés

10% - éves megjelenés

7 „Minden ami nyár” hirdetés A/4 formátumú újság esetén

- 1/4 oldal 25.000.- Ft+ÁFA

- 1/2 oldal 40.000.- Ft+ÁFA

- teljes oldal 70.000.- Ft+ÁFA
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Képviselõ-testületi ülésrõl jelentjük

– Hogyan tovább? Tervezi-e, hogy újra elindul a 2024. évi helyha-
tósági választásokon? 

– Igen, – többek között a csopaki emberek és Képviselõtársaim kéré-

sére – 2024-ben elindulok újra a polgármesteri pozícióért. Bõven van

még munkánk. Másrészt az motivál, hogy nem látok átmenetet egy má-

sik testület, másik településvezetés irányába. Akik mostanában aktívak

és nem tagjai a jelenlegi testületnek, azok rendszerint alaptalan kritiká-

val élnek, a személyeskedõ és lejárató kampányok sajnos elõtérbe kerül-

tek, gyakran meggondolatlan ötletekkel állnak elõ, amivel inkább árta-

nak Csopaknak. Sokszor értelmes párbeszéd helyett a Facebookon kom-

munikálnak hozzánk semmilyen javaslat, ötlet nem jön. Talán a követ-

kezõ ciklusban felnõ egy olyan csoport, akik felelõsen gondolkodnak,

nem érzelmi alapon kommunikálnak, hanem átlátják a tetteik, javaslata-

ik hátterét és lehetséges következményeit, és akik az együttmûködés,

nem a zavarkeltés keretében cselekednek Csopakért. 

– Mi az a feladat, ami Ön szerint a jövõt meg kell, hogy határozza?
– A legnagyobb kihívásnak a közösség átalakulását látom. Egyre

nehezebb megszólítani az embereket, egyre nehezebb valódi közös-

ségi aktivitásra ösztönözni õket. 

Csopakon a közösség formálása, építése, a közösséghez való tar-

tozás kifejezése és megerõsítése kiemelt feladatunk kell, hogy le-

gyen, hiszen rendkívül gyors tempóval változik, gyarapodik a falu

lakóinak száma. Örvendetesen sokan költöznek ide, sokan választ-

ják otthonuknak ezt a kivételes adottságokkal megáldott települést.

Egyre többen vagyunk, itt az ideje, hogy valóban jól is érezzük ma-

gunkat Csopakon. Ezért fókuszálunk most már a közösségi terekre,

ezért tervezzük az új közösségi ház megépítését, a Plul-malom kö-

zösségi hasznosítását, sõt, az Apáca-strandnak is hasonló szerepet

szánunk.

– Mit is jelent tehát valójában polgármesternek lenni? 
– A szolgálat elcsépelt szó, nem szívesen használom. Inkább élet-

módnak mondanám. Szerep, ami kicsit összenõ a viselõjével, és amit

tisztességgel, felelõsséggel kell „hordani”. 1994-ben még „gyütt-

mentnek” számítottam a faluban. Én – ahogy akkor – ma is azt gon-

dolom, hogy nem csak az a csopaki aki itt született, hanem az is, aki

itt szeretne meghalni. Errõl dönthetünk, a születésünk helyérõl nem.

Csopakinak lenni tudatos választás.

Csopak Község Önkormányzatának Képviselõ-testülete 2023. június 28-i ülésén az alábbi ügyekben döntött:

A Testület határozatban megállapította 2023. július 1. napjától használatos térítési díjakat:
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A Fecskefészek Bölcsõde májusi összefoglalója
Május 31-én bölcsõdénk létszáma elérte a jogszabályban megha-
tározott maximálisan  felvehetõ gyermekek számát. Mazsola cso-
port: 14 fõ (minden kisgyermek 2 éven felüli). Mókus csoport: 12
fõ (2 éven aluli gyermekek is vannak a csoportban).

Nagyon örülünk a szülõk érdeklõdésének, és az együttmûködés-

nek, mellyel egymást segítve neveljük a ránk bízott kisgyermekeket.

Szakmai programunknak megfelelõen végezzük a mindennapi mun-

kánkat, segítjük a gyermekeket az egészséges életmód szokásainak

kialakításában, biztosítjuk a szabad levegõn való sok játékot, moz-

gást. Napirendünk alkalmazkodik a gyermekek igényeihez, testi és

lelki szükségleteik kielégítéséhez.

Minden nap alkalmat adunk a játékos tapasztalatszerzésre, új isme-

retek befogadására. Az ölbeli játékokkal, mondókákkal, dalokkal, élet-

koruknak, érdeklõdésüknek megfelelõen sokat játszunk velük. Gyak-

ran hallgatnak mesét, szívesen nézegetik a képeskönyveket. A kisgyer-

meknevelõk sokat beszélgetnek velük, odafigyelnek a gyermekek be-

szédfejlõdésére. Ismerkednek az ábrázolás eszközeivel, a színekkel,

formákkal, alkotó tevékenységükben támogatjuk õket. Természetesen

az eszközök használatában még segíteni kell nekik. Mozgásos játékok-

hoz, mozgásfejlesztésükhöz biztosítottak a tárgyi feltételeink, de eze-

ket a késõbbiekben még szeretnénk kiegészíteni, gyarapítani.

Az udvaron ismerkedhetnek közvetlen természeti környezetükkel,

bölcsõdénk kertjében a virágokkal, melyeket gyakran együtt locso-

lunk. Bölcsõdénkben a kisgyermekek a beszoktatás „nehézségeit” kö-

vetõen nagyon jól érzik magukat. A szülõkkel való beszélgetések, a

napi információ csere, a szülõcsoportos beszélgetések megerõsítik ezt.

Szeptemberben elõre láthatóan 12 kisgyermek megy el az óvodá-

ba, helyükre már megérkeztek az új felvételi kérelmek. A jövõre te-

kintve kimondhatjuk, hogy elsõsorban azokat a gyermekeket tudjuk

felvenni, akiknek mindkét szülõje dolgozik, és csopaki vagy palozna-

ki lakosok.

Buday Csabáné
intézményvezetõ

Gyermeknap a Fecskefészek Bölcsõdében

Május utolsó vasárnapja Gyermeknap. Bölcsõdénkben május 26-án,
pénteken készültünk erre az alkalomra. 

Szerencsére gyönyörû idõ volt, már kora reggel feldíszítettük az

udvart, elõkészítettünk mindent, hogy a reggeli után együtt tevékeny-

kedjünk, és új játékokat is kipróbáljunk. Népi gyermekdalokat hall-

gattunk, énekelgettünk, táncoltunk a teraszon. Csodás buborékokat

fújtunk, melyek a szivárvány minden színében elkápráztatták a gyer-

mekeket. Szaladtak utánuk nagy igyekezettel, hogy elkapják õket.

Csillámos tetoválással, a lányoknak szép hajfonással kedveskedtünk.

Ajándékba egy szélforgót kapott minden kisgyermek. Csodás délelõt-

töt töltöttünk együtt! Buday Csabáné
intézményvezetõ
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Elköszöntek nagycsoportosaink az óvodától
Évzáró ünneppel és ballagási hagyományokkal búcsúztak a Man-
dulavirág Óvoda nagycsoportosai az óvodás évektõl. 

A gyerekek évzáró mûsorának elsõ felében a három év alatt ját-

szott énekes játékokból állítottunk össze egy csokorral. A fiúk ked-

velt játékából a katonáskodásból idéztünk fel mondókákat, énekeket,

s a legények „férfiasságához” hozzátartozó erõ, és ügyesség megmu-

tatására is lehetõséget kaptak. A lányok fegyelme, érdeklõdése a ter-

mészet megújulására irányult. A falun, vidéken felnövõ gyermekek

közeli kapcsolatban éltek a természettel, ehhez fûzõdõ énekekbõl ját-

szottunk néhányat a kislányokkal. A lányok, és fiúk közötti incselke-

dés sem maradhatott ki a gyerekek szokásaiból.

Az évzáró mûsor második felében a felnõtteket utánzó lakodalmas

játékot elevenítették meg óvodásaink. Régi ruhákba öltözködtek, sze-

repeket osztottak ki, s vidám, jókedvû hangulatot teremtettek. A la-

kodalmas játék végén a közös tánc sem maradt el, melyet az óvodai

kollégákkal roptak a gyerekek.

Hagyomány intézményünkben, hogy az iskolába menõ nagycso-

portosaink jelképes, virágokkal feldíszített hatos számon bújnak át.

Ebben az évben is a gyerekek számára ez jelentette a rendezvény

csúcspontját. Tóthné Ferencz Henriette intézményvezetõ asszony út-

ravalóul könyvet ajándékozott az iskolába menõ gyerekeknek, „Cso-

pak Településért Közalapítvány” támogatásával. A szülõi közösség-

tõl búcsúzótarisznyát kaptak a gyerekek. Elérzékenyülve, egyszerre

szomorúan és vidáman búcsúztak óvodásaink és szüleik az óvodás

évektõl. Lezárult egy fontos idõszak az életükbõl, s vár rájuk egy új,

izgalmas korszak.

dr. Kissné Varga Szilvia
óvodapedagógus

Egy nap, ami csak a gyermekeké
Ebben az évben hagyományainktól eltérõen nem csak az óvodá-
ban ünnepeltük meg a gyermeknapot.

Délelõtt felkerekedtünk és autóbusszal Lovasra utaztunk, ahol a

Márffy Háznál Eszter fogadott minket nagy szeretettel és finom házi

bodzaszörppel. Ebben a csodálatos, meseszerû környezetben a

Harkels Puppetry fiatal bábos házaspárja – Napsugár és Márton –

várta a gyermekeket. Napsugártól Rúna Anyó meséit hallgathatták

meg a gyerekek, melyeket a kövektõl hallott még nagyon régen.

Ezután a gyerekek is a fülükhöz emelték a köveket, melyekbõl a

következõ mese szereplõi bújtak elõ.

A délelõtt talán legérdekesebb elõadását a Márton hasonmására

készített marionett báb ajándékozta. Úgy játszott a mini csellón,

mintha igazi mûvész lett volna. Csodálatos játéka elbûvölt mindenkit,

még sokáig hallgattuk volna. A gyerekek közelrõl is megnézhették

Rúna Anyó mesekellékeit és a kis zenészt is, sõt maguk is megpró-

bálhatták mozgatni a bábot.

Az ebédet a fák hûs árnyékában, patakcsobogás mellett fogyasz-

tottuk el, majd buszra szálltunk és visszautaztunk az óvodába. Rövid

pihenõ után az udvaron népi gyermekjátékok, kosárhinta és barkácso-

lás várta a gyermekeket. Mindehhez a konyhán sütött lángos és finom

szörp szolgáltatta a Balatoni hangulatot.

A hét folyamán meglepetés vendég is érkezett hozzánk Vastag Ri-

chárd néptáncpedagógus személyében, akit a gyerekek csak Ricsi bá-

csiként ismernek. Újabb játékokat és pásztortáncot tanított kicsiknek

és nagyoknak. A szokásos fagyi és a müzli szelet sem maradhatott el,

így egy héten át minden napra jutott valami gyermeknapi finomság.

Reméljük, hogy mindenki jól érezte magát!

Nyirõné Németh Marianna
óvodapedagógus
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Tanévzáró az iskolában
Közöljük Huszár Péterné iskolaigazgató beszédét:

Szeretettel köszöntöm kollégáimat, a szülõket és diákjainkat tan-

évzáró ünnepélyünkön, ahol lezárjuk a 2022/2023-as tanévet. Esemé-

nyekben gazdag tanév volt. Elindult az iskola bõvítése, aminek hal-

latlanul örülünk, azonban az építkezés megpróbáltatás is volt sokunk

számára. Három osztály külsõ helyszínen tanult, sokan itt voltak

kénytelenek elviselni a zajhatásokat. Köszönöm mindenki türelmét!

Bízunk benne, hogy szeptemberben, ha nem is készen, de egy elfo-

gadható állapotban várja az épület diákjainkat. Diákjaink tanulmányi

eredményeire semmilyen negatív hatással nem voltak ezek a kelle-

metlenségek, azt tapasztaltuk, hogy a gyerekeket viselte meg legke-

vésbé ez az állapot. Aki akart, az tudott tanulni. Nyolcadikosaink re-

mek felvételi eredményeket produkáltak, több versenyen mérettettük

meg magunkat sikerrel. Rendezvényeink, kirándulásaink színvonala-

san zajlottak.

A felsõ tagozaton 21 tanulónak kitûnõ a bizonyítványa, az alsó ta-

gozaton pedig 18 tanuló kapott kitûnõ bizonyítványt. Természettudo-

mányos tantárgyakból kiváló országos eredmények születtek. Köszö-

nöm a versenyzõ gyerekek kitartását, szorgalmát, azt, hogy már Nyír-

bátorban is elismerõen nyilatkoznak a Csopaki Református Általános

Iskola diákjairól, pedagógusairól. Köszönöm a szülõk támogatását,

akik segítettek eljutni a versenyek helyszíneire, és szeretném kiemel-

ni Horváth Katalin tanárnõ pedagógiai munkáját, aki személyiségén

keresztül motiválja, és hallatlan elszántsággal készíti fel, juttatja siker-

hez diákjait. Gratulálok azon tanulóinknak, akik különbözõ sportver-

senyeken és a Diákolimpiákon értek el kiváló sporteredményeket! Itt

is több országos helyezéssel büszkélkedhetünk! Eredményesek voltak

versmondóink, akik szintén országos szintig jutottak, valamint mate-

matika és angol nyelv tantárgyból is voltak tanulóink, akik kiváló

eredményeket értek el. Köszönjük a szaktanárok felkészítõ munkáját.

Tartalmasak voltak programjaink, – a Pályaorientációs nap, Csendes

nap, a Karácsonyi rendezvények, Sportnap, Gyermeknap, a Kirándu-

lások. Két kisebb projekt keretében megismerkedhettek tanulóink a

filmkészítéssel, valamint a 3D-s technológia sokrétû felhasználásával,

két osztályunk eljutott Veszprémbe, a Digitális Tudásközpontba.

Sajnos mindig vannak olyan diákok, akik azt gondolják, hogy ta-

nulás nélkül is lehet boldogulni. Nekik üzenem, hogy nem, ennek ál-

talában gyenge bizonyítvány vagy bukás a vége! Mi szívesen adunk

jó jegyeket, de lássuk mögötte a tudást is! Gratulálok az elsõ osztá-

lyos tanulóinknak, akik sikerrel vették az akadályokat, megtanultak

írni, olvasni, számolni. A kitartó munkátokért egy-egy könyvet sze-

retnénk ajándékozni nektek, amit majd az osztályfõnököktõl vehettek

át. A nyárra mindenkinek tartalmas idõtöltést, jó pihenést kívánok, a

2022/2023-as tanévet bezárom!

Szendi Péter

Erdélyi fiatalok táboroztak Csopakon
Erdélyi diákokat látogatott meg a cso-

paki üdülõfaluban Polgárdy Imre a
Veszprém Vármegyei Önkormányzat
Közgyûlésének elnöke, Vörösmarty Éva a
vármegyei közgyûlés alelnöke, valamint
Horváth Ernõ a Veszprém Vármegyei
Gyermek- és Ifjúsági Közalapítvány kura-
tóriumi elnöke. 

Az iskolások és kísérõik Kovászna me-

gyébõl érkeztek a Balatonhoz, közülük töb-

ben most jártak elõször a magyar tengernél.

A vármegyei önkormányzat jóvoltából a tá-

borban nyaraltak a Veszprém-Fõegyházme-

gyei Karitász rászoruló diákjai is. A táboro-

zók egy-egy hasznos ajándékokkal teli háti-

zsákot is kaptak a megyei vezetõktõl.

Kovászna megye és Veszprém vármegye

idén ünnepli a testvérmegyei együttmûkö-

dés 30. évfordulóját. A szoros kapcsolatnak

is köszönhetõ, hogy ebben az évben Veszp-

rém vármegyei hátrányos helyzetû fiatalok

is utazhattak Erdélybe. Az anyaországi fia-

talok táborozását Kovászna Megye Taná-

csa biztosítja, partnerségben a Kovászna

Megyei Szociális Ellátási és Gyermekvé-

delmi Vezérigazgatósággal és a Vadon

Egyesülettel, kiutazásukról pedig a várme-

gyei önkormányzat és az ifjúsági közalapít-

vány gondoskodott. A táborozási lehetõsé-

gekért Szijártó László a Veszprém-

Fõegyházmegyei Karitász igazgatója mon-

dott köszönetet, aki kiemelte, hogy a kari-

tász 2017 óta ápol szoros kapcsolatot a vár-

megyei önkormányzattal. A fiatalok a tábo-

ri programok között megismerkedtek a kör-

nyék nevezetességeivel, ellátogattak a

kislõdi kalandparkba, sokat strandoltak, de

tartottak számukra rendõrkutyás bemutatót

is.

Forrás: 
Veszprém Megyei Önkormányzat
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Öt éve üzemel az Üdülõfalu és Kempingben a konyha 
– több mint négyszáz emberre fõznek

(Folytatás a címlapról)
A gyakorlati rész több vizsgából állt. Hideg dísztálat kellett készí-

teni, három fõétellel, három körettel. Mindenki más tételt húzott, az

ország különbözõ tájegységeinek a gasztronómiai értékeit kellett be-

mutatni. Ha ezen a vizsgán valaki megfelelt, akkor mehetett tovább a

melegkonyhai étkeztetésre. Mindez egy hideg elõételbõl, levesbõl,

fõételbõl és egy desszertbõl állt. Nagyon neves szakemberek ellõtt

kellett Tamásnak megfelelnie, százalékos arányban volt a pontozás,

nagyon szigorú szabályok szerint. Kilencvenkét százalék volt a határ,

ha valaki afelett teljesített, megkapta a mesterszakács kitüntetést.

Természetesen az elméleti vizsgákon is alaposan helyt kellett állnia,

végül 2015-ben lett mesterszakács, mely címet a Veszprém Megyei

Iparkamaránál szerezte meg. Ezután a Zirci Ciszterci Apátság élel-

mezésvezetõje-konyhafõnöke lett. Ott is nagyon sokrétû volt a mun-

ka, napi ötszõri étkeztetést biztosítottak, heti hét napban. Jól érezte

magát ott, de Ambrus Tibor polgármester úr felkérte, hogy vegyen

részt az újonnan létesítendõ élelmezési üzem szakmai kialakításában

és vezetésében. Örömmel vállalta mindezt, hiszen 1996 óta él család-

jával Csopakon.

- 2018. június 30-án kezdtétek meg a munkát az Üdülõfalu és Kem-
pingben. Hogyan emlékszel vissza a kezdetekre?

- Nagyon összepasszolt akkor az idõpont. Éppen akkor kezdtem

el dolgozni itt, mikor elkezdõdtek az élelmezési üzem kivitelezési

munkálatai. Így mint az épület zsilip rendszerû elosztása, mint az

eszköz és géppark az én elképzelésem szerint lett kialakítva. Ter-

mészetesen a rendelkezésre álló anyagi források maximális kihasz-

nálása mellett. Az építkezés ideje alatt minden nap úgy fejeztem be

a munkát, hogy lejöttem ide, és egyeztettünk a kivitelezõ vállalko-

zóval, hogy a „legutolsó konnektor” is hová kerüljön. A nagyüzemi

gépbeszerzésben is szabad kezet kaptam. Majd mikor minden elké-

szült, egy nap alatt kellett leköltöznünk, úgy, hogy közben az óvo-

da konyháján folytak a fõzési munkálatok. Hiszen akkor már min-

den napos ellátási kötelezettségünk volt az üdülõ falu felé is. Majd

másnap korán reggel rögtön itt kezdtünk. Hát nem volt egyszerû, de

megoldottuk. Azóta mondhatni beállt a napi rutin.

- Az elmúlt öt év alatt sok minden történt. Mi az, amire a legbüsz-
kébb vagy? Egyáltalán ki lehet emelni egyet a sok közül?

- Muszáj megemlítenem a pandémia ideje alatti kollektív helyt-

állást. Nagyon megugrott az élelmiszer ellátási pánik miatt a meg-

rendelések száma. Ez a mi malmunkra is hajtotta a vizet. Sokan itt

is maradtak állandó megrendelõnek azóta is. Az elmúlt idõszakban

megháromszoroztuk a vendég étkezõk számát. A nagy kihívás szá-

momra most, az egekig dráguló nyersanyag árak. Napi logisztika

és számtan, hogy hogyan hozzam közös nevezõre a kötött keret-

gazdálkodást, a reggeli, ebéd, vacsora eladási árával.

- Jelen pillanatban kire fõztök és hány személyre?
- Alig több mint egy éve lett bölcsõdénk. Így most már fõzünk a

csöppségekre is. Ellátási feladat természetesen az óvodánk, a refor-

mátus általános iskola tanulói, önkormányzati és hivatali dolgozók,

éthordós szociális ellátottak, vendég étkezõink. A nyári idõszakban

az üdülõfaluba érkezõ csoportok napi háromszori étkeztetése, heti hét

napos ellátással. Ez naponta mintegy 400-450 ebéd adagot jelent.

- Mennyire felszerelt a konyha? Esetleg van olyan vágyad, amit
szeretnél, hogy teljesüljön?

- Az üzem a jelenlegi feladatok ellátásához maximálisan felsze-

relt. Dolgoztam már ennél gyengébben felszerelt elavult élelmezé-

si üzemben is, ahol ugyanúgy helyt kellett állni nap mint nap. Sze-

retnék a közeli jövõben kiépíteni egy mélyhûtõkamrát és beszerez-

ni egy nagyobb kapacitású sokkoló hûtõt. Ezt a nyári hónapok egy-

re nagyobb forrósága, élelmiszer biztonság szükségessége és a

több, hidegen is tálalható hûsítõ étel lehetõsége indokolja.

- Mik a jövõbeni terveitek?
- Most olyan gazdasági környezet van, hogy nagyon nehéz elõre

tervezni. Éttermek-konyhák százai szûnnek meg. Szeretném megtar-

tani az eladási árainkat, az elért étkezõk számát, továbbá az egyre ag-

gasztóbb élelmiszeripari termékek ellenére, készételeink minõségét.

Szeretnék vigyázni a csapatra, akik ehhez a munkához, tudásuk és

hozzáállásuk legjavát adják, akik nélkül nem tudott volna ez az élel-

mezési üzem ennyit tenni, szeretett kis településünkért Csopakért.

Szendi Péter

Senior örömtánc évadzáró
Klubunk Szenior Örömtánc Csoportja kedden délután tartot-

ta a nyári szünet elõtti utolsó összejövetelét. A kultúrházban a
táncosok csaknem teljes létszámban megjelentek.

Ecsedi Ildikó táncoktatónk

kedves szavakkal köszöntötte a

megjelenteket és vendégünket,

Helmeczi Zsuzsa, táncoktatót,

fitnesz edzõt, aki a jövõben sze-

repe lesz a csoportunk életében.

Megismerkedhettünk Zsuzsával,

aki néhány érdekes táncot muta-

tott be a csoportunknak és ve-

lünk együtt táncolt. A délután

hátralévõ részében már Ildikó

irányításával gyakoroltuk az is-

mert koreográfiákat és új tánco-

kat. A táncóra végén Ildikó kis

emléktárggyal lepte meg a cso-

porttagokat, amelyben Bíró

Antalné nyugdíjas társunk „MOZGÁS, ÖRÖM, AGYTORNA

CSOPAKON” címû költeményét, valamint Szent Ágoston szavait ol-

vashatjuk:

„Ó ember, tanulj meg táncolni!
Különben nem fogják tudni az angyalok,
hogy mit kezdjenek veled a mennyben.”

Köszönjük Ecsedi Ildikónak a kedves ajándékot és a sok kellemes

együtt töltött táncórát. A délutánt szeretetvendégséggel, jó hangulat-

ban zártuk. Találkozunk szeptemberben.

Nagyné Ani
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Hazaszeretet, kézilabda, nyelvtanulás
Balogh Bendegúz idén végzett a Csopaki
Református Általános Iskolában. Tanul-
mányait a Lóczy Lajos Gimnázium angol-
magyar kéttannyelvû szakán folytatja, il-
letve ezzel párhuzamosan felvették a Bala-
tonfüredi Kézilabda Akadémiára is.

- Hogyan emlékszel vissza az elmúlt nyolc
évre, melyet az iskolában töltöttél?

- Sok jó emlékem van, szerettem a csopa-
ki iskolába járni. Kitûnõ tanáraim voltak,
akiknek sokat köszönhetek. Az iskola felújí-
tása ugyan egy kicsit megnehezítette az utol-
só évben a tanulást, hiszen sokszor volt
hangzavar. Annak azonban örülök, hogy a
húgom már egy korszerû, felújított iskolába
kezdheti meg a hatodik évét.

- Miért a Lóczy Lajos Gimnáziumban sze-
rettél volna továbbtanulni?

- Fontosnak tartom, hogy egy diák mini-
mum egy idegen nyelven folyékonyan beszél-
jen, tudjon kommunikálni. Éppen ezért válasz-
tottam a Lóczyt, ahol elsõ helyen jelöltem meg
az angol-magyar kéttannyelvû szakot, ahová
szerencsére sikerült is bekerülnöm. Második
nyelvként  oroszt szerettem volna tanulni, ám
sajnos úgy néz ki, hogy jövõre nem indul cso-
port. Így valószínûleg a németet kezdem el.

- Talán még korai errõl beszélni, de „mi
leszel, ha nagy leszel”?

- Ezen még nem nagyon gondolkodtam. A
kézilabdát nagyon szeretem, alsós korom óta
járok edzésre a füredi Eötvös Loránd Általá-
nos Iskolába. Az utóbbi négy évben már heti öt

edzésünk volt, ráadásul egy kétlépcsõs felvéte-
lit követõen bekerültem a Balatonfüredi Kézi-
labda Akadémiára is. Így, ha minden jól megy,
örülnék neki, ha profi kézilabdázó válna belõ-
lem. De ötödikes korom óta foglalkoztat a 3D
animáció világa is, érdekel, hogy miként lehet
animációs filmeket készíteni. Már én is meg-
próbálkoztam vele, így például Arany János
Toldijából az osztálytársaim segítségével csi-
náltam egy húsz perces animációt. Nagy sikert
arattunk vele az iskolában! Egy komolyabb
programnak köszönhetõen pedig történelem
órára egy pár perces videót is összeraktam a
Pearl Harbor elleni japán támadásról.

- Ebbõl azt látom, hogy humán beállított-
ságú ember vagy, akihez a történelem és az
irodalom is közel áll. De ugyanezt éreztem a

trianoni megemlékezésen is, ahol egy haza-
szeretetrõl szóló verset szavaltál nagyon szé-
pen. Mit jelent számodra a haza?

- Szüleim kisgyerekkorom óta a haza sze-
retetére neveltek, rendszeresen járunk Er-
délybe, ahol édesanyám rokonai élnek. Va-
gyis Trianon nemcsak hallomás útján és sza-
vakban van jelen az életemben, de látom és
tapasztalom is, hogy mit jelent a határon túl
magyarnak lenni. Ebben egyébként nagy se-
gítség a Határtalanul program is, melynek
keretében tavaly az osztállyal is tettünk egy
nagy kirándulást Székelyföldre. Vagyis, sze-
rintem a feladatunk az, hogy a jövõ generáci-
ói is tudják, értsék, miért is gyásznapja a ma-
gyarságnak 1920. június 4-e.

- Térjünk vissza egy kicsit a kézilabdára!
Miért éppen ezt a sportágat választottad?

- Elõször én is fociztam, mint a fiúk többsé-
ge, de úgy éreztem, ebben nem vagyok annyi-
ra tehetséges. A kézilabda viszont azért is me-
rült fel, mert balkezes vagyok, és a balkezese-
ket általában szívesen látják a kézilabda csapa-
tok. És ez valóban így is volt. Jobbszélsõ let-
tem, de jobb átlövõként is szoktam játszani.
Mint például legutóbb, amikor az U14-es régi-
ós bajnokságon bronzérmet szereztünk, és gól-
király lettem. Az akadémiai intenzív edzések
már nyár közepén elkezdõdnek, ami azt jelen-
ti, hogy naponta két edzésem lesz: egy délelõtt,
egy pedig délután. Vagyis megvan a progra-
mom nyárra, biztosan nem fogok unatkozni.

Szendi Péter
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Boglári vidékbajnokság, csopaki teniszbajnokok
A junior teniszezõk életében a Vidék-

bajnokság rangját elsõsorban nem a meg-
szerezhetõ pontok nagysága adja, sokkal
inkább az esemény hangulata és az egyéni
sportágban ritka csapatért, egymásért va-
ló küzdelem. 

Ha lehet a profik világához hasonlítani,
akkor a Davis-kupa csapatszelleme és a
Grand Slamek pezsgése keveredik a nyári

kánikulában – ami most jócskán kijutott a
Balatonboglár 14 pályáján megrendezett ver-
senynek. A teniszükkel tudtak készülni a já-
tékosok, de a hõségre edzettséggel kevésbé,
mert az elsõ naptól ugrott fel a hõmérõ muta-
tója 10 fokot és kitartott a 18-as korosztály
versenyének utolsó napjáig.

A teniszklubunk játékosai a rekkenõ me-
leggel dacolva akkora sikert arattak Boglá-
ron, hogy még Csopakról is látni lehetett!
Elõször a Csapatbajnokságban állhattak fel a
dobogó legfelsõ fokára, Hornung Igor,
Hornung Gábor és Kurucsai Dominik – miu-
tán az elõdöntõben és a döntõben is szoros,
1:1-es egyéni meccsállást követõen a csapat
páros mérkõzéseken az ikerpáros (Gábor és
Igor) gyõzedelmeskedett. Majd következett
az egyéni és a páros viadal. Gábor az egyéni-
ben, majd Dominikkal párosban is bajnoki
gyõzelmet aratott, tripla gyõzelmével meg-
mutatta, hogy igazi vezéregyénisége a csopa-
ki csapatnak.

A teniszpályákon a 18 éveseket a 16-osok
váltották, csak Pákai Norbert vezetõedzõ
maradt fix pont a pálya szélén, aki döntõig
vezényelte a fiatalabb csapatot is. A csapatfi-
náléban sajnos megfordult a széljárás valódi
és átvitt értelemben egyaránt: a salakot felka-
varó viharos szélben az érzelmeink sem ma-
radhattak nyugodtak. Kulcsár Kristóf és Va-
dász Oszkár is küzdelmes, fordulatos, nagy-
szerû momentumokkal és hullámvölgyekkel
teli mérkõzéseken maradtak alul, így a Cso-
pak Teniszklub csapatként az elõkelõ máso-

dik helyen végzett. Viszont az egyéni verse-
nyen újra nekifuthatott a 16-os korosztály.
Vadász Oszi a nyolcaddöntõben három szett-
ben visszavágott a csapatbajnokságban dön-
tõs ellenfelének, így került össze a negyed-
döntõben csapattársával, Kristóffal. A házi-
rangadót 6:1, 4:6, 6:4 arányban Kulcsár Kris-
tóf nyerte, aki – a lapzártakori reményeink
szerint egyéniben is a döntõig menetelhetett.

Kurucsai Csaba



10

www.csopak.hu

A Csopak Nyugdíjas Klub májusi, júniusi programjairól összefoglaló
Településszépítõ akcióban való részvétel

A meghirdetett településszépítõ akcióban a Csopak Nyugdíjas Klub
is közel 20 fõvel vett részt. Feladatunk a 73-as úton levõ körforgalom
körüli parkban a hiányzó növények pótlása, illetve a Fenyves utcai ját-
szótér padjainak, asztalainak és a hintának a festése volt. Az idõjárás
kedvezett a szabadban végzett munkának, igazi nyári meleg volt. 9 órá-
tól 12 óráig tartó idõszak alatt kis csapatunk közel 600 tõ növényt ülte-
tett el és megújult a játszótér is. A munka befejezése után az Önkor-
mányzat az Üdülõfaluban finom ebéddel vendégelte meg a résztvevõket.

Kirándulás Majk, Tata
A május 24-i klubnapunkon igazi kirándulóidõre ébredtünk. Erre a

napra meghirdetett programunk majki és tatai kirándulás volt, amire
szép számmal (39fõ) jelentkeztek klubtagjaink. Reggel 7 óra 30
pereckor indult csapatunk Csopakról kényelmes, légkondicionált
autóbusszal úti célunk felé. Útközben Kilár Boróka, idegenvezetõnk
sok érdekességet mesélt a Vértes hegység nevének eredetérõl, az
Észak-Vértes rengetegében található majki Kamalduli Remeteségrõl, a
hajdan itt élt fehér ruhás, némasági fogadalmat tett remetékrõl. Majkra
megérkezvén, a hallottak alapján érdeklõdéssel szálltunk le az

autóbuszról. Az erdõk övezte, csodálatos helyen lévõ felújított
Remeteséghez kis erdei séta után érkeztünk, ahol tárlatvezetõ várta
csapatunkat. Kalauzolásával jártuk körbe a kolostor termeit és a mel-
lette található cellaházakat. Sétánk során hallhattunk a múltban élt
szerzetesek életérõl, betekinthettünk a hétköznapjaik, életük szín-
tereire. A Remeteség megtekintése után folytattuk utunkat Tatára, ahol
elsõként az Esterházy kastélyt látogattuk meg. Itt is tárlatvezetõk vár-
tak bennünket, akik a kastélybeli sétánk során sok érdekességet mesél-
tek az itt élt Esterházy család életérõl. Megtudtuk, hogy e kastély falai
között, az évszázadok során számos koronás fõ, hadvezér is megfordult
és többek között I. Ferenc császár itt írta alá a schönbrunni (bécsi)
békeszerzõdést 1809-ben. A Cseke-tó partján sétálva heten öleltük
körbe a legvastagabb törzsû platánfát, amirõl kiderült, hogy 250 éves
és 2022-ben elnyerte az év fája címet. A kastélybeli sétánk után város-
nézõ kis vonatra szálltunk és jártuk körbe Tata óvárosát, az Öreg-tó
környékét és az Angol-kertet. A közel 1 órás vonatozás mindannyiunk
számára felejthetetlen élmény marad. A tatai kirándulásból nem
maradhatott ki a 14. században épült tatai vár megtekintése sem. A vár
helyreállított termeiben helyi mûvészek alkotásaiból nyílt kiállítást

Civil ház udvarának rendbetétele
Csopakon a Civil ház udvarának szépítése is megtörtént. Kedden,

május 30-án délelõtt a Csopak Nyugdíjas Klub asszonyai közül néhányan
elültették az Önkormányzat által biztosított egynyári virágokat.

Séta a madárleshez
Májusi klubfoglalkozásaink zárásaként szerdán lesétáltunk a csopaki

strand melletti mezítlábas ösvény és fitnesz-parkhoz, ahol Szinai Péter
zoológus, ornitológus, a Balaton Felvidéki Nemzeti Park munkatársa

várt bennünket. Elsétáltunk a tavasszal leégett nádas mellett, ahol már
zöldül az új nád. Kísérõnktõl megtudtuk, hogy nádas nagyon sok
madárnak ad otthont, fészkelõ helyet, azonban a tûzvész után serkenõ
nádast még nem vették birtokukba a madarak. Ezután átsétáltunk a
fedett madárleshez, ahonnan ráláthattunk a nádasra. Szakértõ kísérõnk
útmutatása alapján megfigyeltük az itt élõ madarak életét, hallhattuk a
nádirigó énekét, láthattunk a fejünk felett átrepülõ törpe kócsagot.
Távcsövön keresztül megcsodálhattunk egy apró kismadarat, az úgyn-
evezett. „szövõ cinegét”, annak szorgalmas munkáját, ahogyan nagy
gonddal készítette fészkét. A béke és nyugalom jellemezte a nádas
élõvilágát, kellemes volt kicsit megpihenni a jó levegõn, hallgatni a
kakukk hangját és a békák kuruttyolását. Köszönjük Péternek a segít-
ségét, hogy bepillantást nyerhettünk a nádas rejtelmeibe.

Évadzáró összejövetel, férfinap
Szerdán délután, a nyári szünet elõtti utolsó klubnapunkon az

elmaradt férfinapot tartottuk meg. Az ünneplés elõtt az elnök asszony
közérdekû információi hangzottak el, majd megköszönte azon klub
tagok munkáját, akik hozzájárultak a Csopak Nyugdíjas Klub zavar-
talan mûködéséhez, a programok sikeres lebonyolításához.
Vendégünk volt Tóthné Ferencz Henriette, a Mandulavirág óvoda
vezetõje, akinek virágcsokorral köszöntük meg segítségét, hogy a téli
idõszakban helyet biztosított az óvoda tornatermében a szenior
örömtánc és a gyógytorna lebonyolításához. Ezek után Bíró Antalné
nyugdíjas társunk, költõnõ saját versét olvasta fel a szenior örömtán-
cról, versében rímekben szedve mondta el e tánc lényegét. A köl-
temény elhangzása után klubunk Szenior Örömtánc csoportja egy
ülõtáncot és egy hangulatos csárdást mutatott be a jelenlévõk
bevonásával. A bemutató után az elnök asszony humoros, vidám
jellemzést olvasott fel a férfiakról, majd a Kultúrcsoport tagjai férfi-
akról szóló, kedveskedõ énekekkel köszöntötték a jelen lévõ fiúkat.
Ezt követõen vidám csasztuska ének is felcsendült, ami tovább
fokozta a hangulatot. A koccintás után kis ajándékkal leptük meg az
ünnepelteket. Nem maradhatott el a hölgyválasz sem, valamennyi
jelen lévõ férfi klubtagunkat a táncparkettre csábítottunk néhány for-
dulóra. Ez idõ alatt az asztalokra kerültek az asszonyok által készített
finomabbnál finomabb sütemények. A mozgalmas program után halk
zeneszó mellett vidám beszélgetõs hangulat alakult ki. Köszönjük a
szervezõknek ezt a kellemes délutánt. A nyári szünet után szeptem-
ber elsõ szerdáján 16 órakor találkozunk ismét. Ez úton kívánunk jó
egészséget és kellemes nyarat mindenkinek !

Nagyné Ani
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Újjá szervezõdött tavaly a NABE csopaki csoportja
Cholnoky Jenõ 1944-ben a Balaton tudományos kutatásának fon-

tossága mellett már kiemelte a tó védelmét és a meglévõ állapot

fenntarthatóságának fontosságát is. Sajnos, hiába volt a figyelem-

felkeltés, az évek során beindult a tömegturizmus és lassan, de biz-

tosan épültek egyre-másra a szállodák, kempingek, tóparti nyaralók

és egyre több betonfelület vette körül a tavat. Romlott a víz minõ-

sége, tömeges halpusztulás kezdõdött. 1995. januárjában meghívók

indultak balatonparti nõkhöz és megalakult Alsóörsön a Nõk a Ba-

latonért Egyesület. Ezek a nõk fontosnak tartották, hogy õk is kive-

gyék részüket a tó védelmében folyó munkában. Minden nõ, anya

fontos szerepet játszik abban, hogy a családjuk milyen ökológiai

lábnyomot hagy. Nagyrészt rajtuk áll, hogy milyen tisztító és taka-

rítószereket, mennyi mûanyagot használ családjuk. Milyen messzi-

rõl szerzik be az élelmiszert és milyen tudást adnak át gyermekeik-

nek a helyi hagyományokról, a környezetükrõl, ahol élnek, a Bala-

tonról és annak növény- és állatvilágáról, a természetvédelemrõl a

mindennapokban.

Az elmúlt 28 év alatt a Nõk a Balatonért Egyesület megkerülhetet-

len civil egyesülete lett Magyarországnak. Tagsága önkéntes munká-

ban viszi tovább az alapítók által meghatározott értékeket, dolgoznak

a Balaton védelméért. Az országban egyedülálló az a közösség, ami-

nek több száz nõ lett a tagja a számos Balaton körüli településen ala-

kult helyi csoportoknak. Az egyesület kiemelt céljai közé tartozik a

természetvédelem népszerûsítése, megemlékeznek és emléket állíta-

nak a Balaton nagyasszonyainak, katalizátorai olyan eseményeknek,

mint az ismeretterjesztõ és természetmegfigyelõ séták, kiállítások,

rendezvények. Népszerû, saját játékokkal, kiadványokkal rendelke-

zik, mint például a Balatoni Csigamese kifestõkönyv, a Balaton

könyve, a Vigyázz rám! társasjáték. Együttmûködõ szervezete a Ba-

laton Civilszervezetek Szövetségének, a Balatoni Szövetségnek és vi-

zes élõhelyek védelmére alakult nemzetközi szervezeteknek, bíráló

tagja a Kék Hullám strandminõsítésnek.

A Balatoni Szövetséggel együtt megalapította és idén már a 6. al-

kalommal hirdeti meg az Év Balatoni Háza építészeti díjpályázatot,

melynek tavalyi NABE különdíjasa a balatonakarattyai református

templom lett.

A Nabe csopaki csoportja 2022-ben alakult újra és várja új tagjait

és pártolótagjait. Következõ programunk a fonyódi NABE Zöld fesz-

tivál lesz június 10-én, melyen a csoportok különbözõ ismeretterjesz-

tõ standokkal várják az érdeklõdõket. Csopakon pedig a Patakvölgyi

utcánál lévõ NABE parkban Mónus Béla „Napleány“ elnevezésû al-

kotása mellett bármikor megpihenhetünk.

Aradi Anita
elnök

Örömmel osztjuk meg, hogy Rosé 2022 borunk, a Balaton Borré-

gióból egyedüliként aranyérmet szerzett az idei Országos Borverse-

nyen! A hazai borszakma legnagyobb hagyományú bormustrájára

918 tétellel 252 pincészet nevezett. A Petrányi Rosé cuvée 2022 bor

Merlot és Kékfrankos házasításával született, gyümölcsös, tartalmas,

telt, mediterrán karakterû. Tisztán fogyasztva tökéletesen passzol

grillezett szárnyasokhoz, kacsa vagy bárány ételekhez, de remek

szomjoltó fröccsként is egy meleg nyári napon.

Tüske Gyöngyi

Betyárfazék
Hozzávalók 4 fõre: 0,3 kg marha hátszín, 0,3 kg sertéskaraj, 

0,02 kg mustár, 0,01 kg õrölt fekete bors, 0,15 liter étolaj, 0,01 kg só,

0,01 kg édes-nemes pirospaprika 0,01 kg õrölt köménymag, 

0,1 kg kolozsvári szalonna, 1 nagyobb fej vöröshagyma, 0,2 kg csi-

perkegomba, 0,15 kg csabai kolbász, 0,02 kg piros arany. 0,5 dl cse-

resznyepálinka.

Elkészítése: A hátszín-

rõl a hártyát lefejtjük, majd

a húst a mustár és a fele

bors keverékével bedör-

zsöljük. 2 evõkanál olajjal

megkent alufóliába csoma-

goljuk, hûtõszekrényben 2-

3 napig így érleljük. Ezután

4 egyforma szeletre vág-

juk, ahogyan a karajt is, és

kiklopfoljuk. Széleit bevágjuk. A maradék borsot, a sót, a fele piros-

paprikát meg a köményt összekeverjük, a húsba dörzsöljük. A sza-

lonnát kis kockákra vágjuk, kisebb lábasban a maradék olajon kiol-

vasztjuk. A megtisztított, finomra vágott hagymát megfonnyasztjuk

rajta, majd belerakjuk a húsokat is. Oldalanként 3 percig sütjük, majd

a kis cikkekre vágott gombát és a felszeletelt kolbászt is hozzáadjuk.

A maradék pirospaprikával ízesítjük, 6-8 percig együtt pirítjuk. Vé-

gül a lábasban asztalra tesszük, a meglangyosított pálinkával leönt-

jük, és meggyújtjuk. Tepsis burgonya illik hozzá köretnek.

Jó étvágyat kívánok!

Gál Tamás
mesterszakács

Petrányi Rosé 
- Országos Borverseny aranyérem



Gyászhírek

Németh Teréz Ibolya
életének 75. évében elhunyt,

Molnár Andrea Csilla
életének 60. évében elhunyt,

Bánhidiné Varga Mária
életének 72. évében elhunyt.

Õszinte részvétünk a gyászoló családoknak!
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